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Szarvas Város Képviselő 
Testülete Népjóléti Bizottsá-
gának munkája elsősorban a 
szociális- és az egészségügyi 
ellátással kapcsolatos önkor-
mányzati döntések megho-
zatala előtt kerül előtérbe. A 
képviselő-testület a Népjóléti 
Bizottságot bízta meg egyebek 
között azzal is, hogy elbírálják 
a szociális bérlakásokkal kap-
csolatban érkezett kérelmeket. 
A közelmúltban kellett dönte-
niük bérleti szerződések meg-
hosszabbításáról, vagy meg-
szüntetéséről, arról, hogy ki 
kapjon lehetőséget arra, hogy 
önkormányzati bérlakásba 
költözzön. Ennek a munkának 
a jelentőségét az is mutatja, 
hogy a Szarvasi KOMÉP Kft. 
lakásgazdálkodással kapcso-
latos beszámolója kapcsán a 
képviselők hosszasan időztek 
ennél a témánál a testületi ülé-
sen. Lázár Zsolt képviselőt, a 
bizottság elnökét kértük, ad-
jon bepillantást olvasóink szá-
mára a bizottság munkájába.

– Mostanában a szociális 
bérlakások odaítélésével kap-
csolatos döntés meglehetősen 
ritka. A korábbi években, mi-
kor megépültek az új önkor-
mányzati szociális bérlakások, 
sokkal többször ült össze ilyen 
ügyben a bizottság. Akkoriban 
36 lakásra ötszörös túljelent-
kezés volt, most alkalmanként 
csak 1-2 megürült lakásról van 
szó, ám ezekre 10-15-ször töb-
ben jelentkeznek. 

– Ilyen helyzetben nem lehet 
könnyű a döntés.

– Valóban nagyon nehéz, hi-
szen bizonyos kettősség van a 
bizottság tagjaiban. Egyrészt 
megvan bennünk az empátia 
a nehéz helyzetű emberek sor-
sával kapcsolatban, másrészt 
viszont felelősségteljesen kell 
képviselni az önkormányzat ér-
dekeit a vagyongazdálkodást 
illetően. Szeretnénk a legrá-
szorultabb családoknak segíte-
ni, de a kérelmezők között akad 
például olyan négyfős család, 
ahol az egy emberre jutó jöve-
delem nem több mint 12 ezer 
forint. Felmerül a kérdés, ho-
gyan lehet ebből lakbért, re-
zsit fi zetni. Márpedig nekünk 
erre is gondolnunk kell, hiszen 
ezeknek a bérlakásoknak a fel-
építéséhez az állami támogatás 
mellett a város, a szarvasiak be-
fi zetett adóját is fel kellett hasz-
nálni. A város joggal számít a 
lakbérek befi zetésére.

A Népjóléti Bizottság munkájáról

Mindig van rászoruló ember
– Mi lehet akkor a jó döntés 

alapja?
– Ha egy lakásra 12 jelölt van, 

akkor 11 család számára rossz 
a döntésünk. Ezzel szembesül-
nünk kell. Önkormányzatunk 
különös fi gyelmet fordít a fi atal 
családok lakhatásának segíté-
sére. Sokféle módon tesz ezért a 
képviselő-testület, a bérlakáso-
kon kívül például ingyenes te-
lekkel, vagy kedvezményes te-
lekvásárlási lehetőséggel. A fi a-
talok lakásproblémáinak megol-
dását szolgálták a fecskeházak, 
azok későbbi megvásárlása.

Látni kell, hogy akiknek volt 
valamilyen halvány reményük, 
azok lassan-lassan lakáshoz ju-
tottak. Most érezhető, hogy van 
egy leszakadó réteg, akik már 
semmilyen módon nem tudnak 
megoldást találni lakásgond-
jukra, olyan kevés a jövedel-
mük.

– Mi lesz velük?
– Alacsony rezsiköltségű, kis 

komfortfokozatú lakásokra len-
ne szükség. Próbáljuk megta-
lálni a lehetőséget ilyen laká-
sok építésére. Az önkormány-
zat most készül együttműködé-
si szerződés megkötésére a Ha-

bitat for Humanity szervezettel, 
mely nyitott az ilyen megoldá-
sokra is. Azt már tudjuk, hogy 
az Európai Unió céljai között a 
lakásépítés nem szerepel. Nem-
igen számíthatunk hazai forrá-
sokra sem, mert nyilvánvaló, 
hogy az ország költségvetését 
nagyon meg fogja terhelni az 
uniós pályázatok hazai önerejé-
nek előteremtése.

– Már tisztáztuk, hogy szoci-
ális bérlakás ügyben olyan dön-
tést hozni, ami mindenki szá-
mára megfelelő, nem lehet. De 
mi van akkor, ha szándékosan 
félrevezetik a döntéshozókat?

– A polgármesteri hivatal na-
gyon alaposan előkészíti a dön-
téseket, és ezen túl is megpró-
báljuk a lehető legpontosabb in-
formációkat beszerezni. Egye-
bek között azért is vagyunk 
többen a bizottságban, hogy ha 
tudomásunkra jut valami olyas-
mi, ami a döntést komolyan be-

folyásolhatja, akkor annak utá-
najárunk. Volt már olyan eset, 
mikor félre akarta valaki vezet-
ni a bizottságot, például gye-
rekre, élettársi kapcsolatra hi-
vatkozott, majd egyedül költö-
zött be a szociális bérlakásba. 
Ezért is vannak a döntések élet-
be lépésük előtt megfelelő ide-
ig kifüggesztve a Polgármes-
teri Hivatal épületében, min-
denki számára látható módon, 
hogy ha valaki tud valamilyen 
zavaró körülményről, az jelez-
hesse felénk.

– Nem tűnik az efféle jelzés 
valmiféle árulkodásnak, rossz-
indulatnak? Megtesznek ilyet 
az emberek?

– Ez nem rosszindulat, gon-
doljunk csak azokra a csalá-
dokra, akik olyan jelentkező 
miatt esnek el a lakástól, aki 
félrevezette a bizottságot. Elő-
fordult már, hogy így szerez-
tünk tudomást arról, hogy vala-
ki a szociális bérlakását kiadta 
albérletbe, maga nem is lakott 
ott. Az ilyen információ nem 
árulkodás. 

Korábban is kértem és most 
is kérem mindenkitől, hogy se-
gítse a bizottság döntéseit iga-

zságosabbá tenni. Persze ez a 
munka ennek ellenére sem lesz 
könnyű, mert olyan állapotot 
sosem érünk el, hogy ne legyen 
rászoruló ember.

Sajnos az utóbbi időben na-
gyon sokan kerültek nagyon 
nehéz anyagi helyzetbe. Az ön-
kormányzat sokféle módon se-
gít. Jó dolognak tartom az adós-
ságkezelési programot, jó szol-
gálatot tesz, ha ilyen helyze-
tekben számíthatnak egy külső 
segítőre, aki nem pénzt ad, ha-
nem a meglévőt segít beosztani 
úgy, hogy ne jusson a végső el-
lehetetlenülés szélére egy csa-
lád vagy egy személy.

A pénzzel való bánást ugyan-
is – egyes országokkal ellentét-
ben – Magyarországon sehol 
nem tanítják. Az emberekre 
rengeteg reklám zúdúl könnyen 
felvehető hitelekről, részletekre 
megvásárolható használati cik-
kekről. Sokszor csak egy ked-

vezőnek tűnő ajánlat csábításá-
ban hozott rossz döntés az, ami 
elindít egy családot az anyagi 
összeomlás felé. Fontos, hogy 
ezek az emberek eljussanak a 
családsegítő szolgálathoz, vagy 
a Népjóléti Bizottsághoz.

– Ha valaki Önökhöz fordul 
tudnak segíteni?

– Nem pénzt adunk, ha el-
mondja, hogy mi a problémája, 
mi azzal tudunk segíteni, hogy 
a megfelelő helyre irányítjuk, 
hiszen számos támogatási lehe-
tőség van a bajbajutottak szá-
mára. Ezzel kapcsolatban sze-
retnénk elérni, hogy egysége-
sen láthassuk a segítséget kérő 
emberek, családok támoga-
tottsági helyzetét. Mert előfor-
dul, hogy valaki a hivatal első 
emeletén úgy kér segélyt, mint 
egyedülálló, a másodikon pedig 
úgy, mint családos. Ők a no-
tórius segítségkérők. Sokszor 
azok nem kérnek, akiknek pe-
dig igazán szükségük lenne rá, 
de szégyellik a helyzetüket. A 
legnagyobb probléma az, hogy 
a hátrányos helyzetűek, a meg-
változott munkaképességűek, 
fogyatékkal élők, nyugdíj előtt 
állók nagyon nehezen találnak 
munkát, s ennek hiányában éle-
tük végéig segítségre szorul-
nak. Minden lehetőséget meg 
kell ragadniuk az önkormány-
zatnak, a civilszervezeteknek, 
egyházaknak, hogy munkale-
hetőséget hozzanak létre a szá-
mukra. 

– A beszélgetést a szociá-
lis bérlakásokkal kapcsolatos 
döntéseknél kezdtük, de lát-
ható, hogy egymástól nehe-
zen szétválasztható, szerteága-
zó problémafüzér megoldásán 
kell munkálkodnia bizottság-
nak. Hogyan zajlik ez a való-
ságban? Milyen időközönként 
üléseznek?

– Havonta minimum egy ülést 
tart a bizottság, de az utóbbi hó-
napokban legalább egy rendkí-
vüli ülést is tartottunk, néha a 
döntések ennél több alkalmat 
kívánnak. Előfordul, hogy ki-
helyezett ülést tartunk, így lá-
togattunk el Városi Gyógyfür-
dőbe, a gyógyászati központok-
ba. Legközelebb a Bursa Hun-
garica, a felsőoktatásban részt-
vevők segítését célzó pályáza-
tokkal kapcsolatos döntéseket 
fogjuk megbeszélni. Milyen 
jó lenne, ha a felsőoktatásban 
szép számmal tanuló szarvasi 
fi ataloknak legalább csak a fele 
visszajönne tanulmányai után a 
városba!              K.Zs.
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